

O Desenvolvimento Sustentável na Geração Brundtland: Um Conceito Mediado por Sentidos Compartilhados

Isabelle Beaudin – Université du Québec à Montréal

Abstract

This article has the goal of suggesting the need for further studying social representations being build around the beacon concept of sustainable development, whose meaning seems fluid. Indeed, since 1992 many communities around the world have been trying to re-think what living together really means and what would be their basics needs. The concept of "sustainable development" still seems relatively unexplored, prompting several authors to criticize the lack of a common definition about it. By adopting Abric's theory of the central nucleus (1992), we aim to show the sharing and mediating dimensions of this concept integrating the human being, its environment and its future.

Keywords

Sustainable Development, Social Representations, Communication, Senses Mediation.

Résumé

Cet article tente de montrer le besoin d'une meilleure étude des représentations sociales à l'œuvre d'un concept phare de notre ère dont la signification semble mouvante : le développement durable. En effet, depuis 1992 le concept « développement durable » semble encore relativement peu exploré incitant plusieurs auteurs à déplorer l'inexistence d'un sens partagé. Guidée par la théorie du noyau central d'Abric (1992), nous chercherons à montrer le partage et la médiation du sens de ce concept, unissant l'être humain, son environnement et son avenir.

Mots-clés

Développement durable, représentations sociales, communication, sens médiés.

Resumo

Este artigo busca mostrar a necessidade de estudos aprofundados sobre as representações sociais que se constroem sobre um conceito contemporâneo fundamental, cujo significado parece fluido: o de desenvolvimento sustentável. Na verdade, a partir de 1992 muitas comunidades ao redor do mundo têm tentando rever as bases de sua convivência coletiva. No entanto, o conceito de "desenvolvimento sustentável" ainda parece relativamente inexplorado, o que levou vários autores a lamentar a falta de um sentido compartilhado. Guiados pela teoria do núcleo central de Abric (1992), buscaremos mostrar o compartilhamento e a mediação dos sentidos presente nesse conceito, unindo o ser humano, seu meio ambiente e seu futuro.

Palavras-chave

Desenvolvimento Sustentável, Representações Sociais, Comunicação, Sentidos Mediados.